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Abstract 

            Diabetes is a common cause of damage to the optic nerve. The 

body's incapable of metabolizing sugars properly, resulting in high levels 

of glucose within the blood. When left untreated for prolonged periods, 

may result in blindness due to damage in the optic nerve. 

           The main objective of this study is to  measure the Optic Nerve IN 

Diabetic Patient Using MRI. 

           The study was carried out during the period from June to 

November 2014 at Garash international hospital. 

            The total sample under study were  50 (30 of them had diabetes 

and 20 as control group in both genders ) there  ages between  30 – 90 

years old . 

            All sample  were examed in coronal and sagittal cuts where 

measure of  widths and length of the optic nerve . 

            The measurement were correlate with patients ages and duration 

of diabetes. 

           The coronal measurement of the optic nerve in diabetic patient 

group were decreased by 0.006 as the age increased and From the sagittal   

measurement of the optic nerve in diabetic patient group when decreased 

by 0.001 as the age increased with is mean the patient age effect the optic 

nerve diameter in widths and length . 

             The coronal measurement of the optic nerve in diabetic patient 

group were decreased by 0.009 as the duration of diabetic increased and 

From the sagittal   measurement of the optic nerve in diabetic patient 

group when decreased by 0.002 as the duration of diabetic increased and 

that is mean when the duration of diabetic increased the measurements of 

the optic nerve decreased . 

           MRI has great value in  measurements of the optic nerve diabetic 

Patient .     
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 مستخلص البحث
 بالغال يم فسواجه الجيث يح.  العصب البصريتلف   يف سييرئ مرض السكري سبب          

ك دون علاج رو عندما تت. الدم  يالجلكوز ف ةيكم يف ةادينتج زيمما   السكر باستقلا يمشاكل ف

 . العصب البصريعن تلف   ةجيالعمى نت يال يمن الزمن قد تود ةرلفت

العصب البصري لمرضى السكري باستخدام  سقياهو  ةسارمن هذه الد سييرئال دفاله           

.  التصوير بالرنين المغنطيسي  

ش رتشفى جسمب 4002نوفمبر من عام  يو اليونيمن  ةرالفت يف ةسارت هذه الديراج          

      . يالدول

و  مرض السكريعانون من  يمنهم  00 ضيمر 00 ةسارهذه الد يف ةتخدمسالم ةنيالع          

كمجموعة ضابطة نصف المجموعة من الرجال و النص الاخر من النساء تتراوح اعمارهم  40

 .سنة خضعوا جمعيهم لتصوير العيون بالرنين المغنطيسي  00 - 00بين 

رض و طول العصب ات عسايالراسية لجميع الحالات لأخذ ق أخذت المقاطع التاجية و            

 . البصري 

 . السكري مرضبتهم باصو مد إ لمرضىا رمع أعما ةسارالدنتائج  ةنرتمت مقا             

من المقاطع التاجية لمجموعة مرضى السكري وجدنا ان السكري يقلل من عرض              

مم وفقا  0.000مم كلما ذاد العمر بينما يقل الطول بمقدار  0.000العصب البصري بمقدار 

 .اسية و هذا يعني أن عمر المريض يؤثر في قياسات العصب البصري للمقاطع الر

و من نتائج هذه الدراسة أيضا وجدنا في المقاطع التاجية للعصب البصري لمرضى              

مم كلما ذادت مدة المرض و من  0.000السكري ان عرض العصب البصري يقل بمقدار 

مم و هذا يعني أن زيادة مدة الإصابة  0.004ار المقاطع الرأسية وجدنا ان الطول يقل بمقد

 .بمرض السكري تقلل قياسات العصب البصري 

 .           للرنين المغنطيسي دور كبير في قياسات العصب البصري لمرضى السكري           

 

 


